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دلایـــل لغـــو دیدار تیم های ســـپاهان ایـــران و الاتحاد عربســـتان در هفته 
دوم رقابت هـــای لیگ قهرمانان آســـیا همچنـــان در هاله ای از ابهام قرار 
دارد و به صورت واقعی مشخص نشده است درحالی که همه زمینه ها 
برای برگزاری فراهم بود، چرا این دیدار برگزار نشد و البته درنهایت چه 
حکمی از سوی AFC برای آن صادر خواهد شد. درخصوص اتفاقات 
پشت پرده این دیدار و البته حذف امیدها و پیش بینی حضور تیم ملی 
در جام ملت ها دقایقی با علی کفاشیان، رئیس سابق فدراسیون فوتبال 
یر می خوانید.  در »فرهیختگان« به گفت وگو پرداختیم که متن آن را در ز

دیدار تیم های سپاهان ایران و الاتحاد عربستان درحالی لغو شد که هنوز دلایل 
این اقدام از ســـوی ناظر بازی و ترک ورزشـــگاه توســـط سعودی ها، در هاله ای از 
یابی از این اتفاقات و ماجراهای  ابهام قرار دارد. در این خصوص شما چه ارز
ید. به نظر می رســـد دیپلماســـی ضعیف ورزشی در میادین بین المللی  اخیر دار

دارد کار دست مان می دهد. 
من هم در اخبار این مسائل را خوانده ام و امروز هم دیدم که وزیر امور خارجه 
ی خبر داده و انگار قضیه حل شـــده اســـت که  از توافـــق بـــرای تکـــرار ایـــن باز

امیرعبداللهیان اعلام کرده این دیدار در زمان دیگری برگزار می شود. 

چطور می شـــود یک تیم در آســـتانه برگزاری مسابقه و درحالی که همه مقدمات 
فراهم است، از زمین بازی به سمت فرودگاه و پس از آن به سمت کشور خودش 

فرار می کند. 
در جریان جزئیات این امر نیستم و نمی توانم اظهارنظر بیشتری داشته باشم 
که چه اتفاقی افتاده اســـت. این را که چه کســـی حق دارد و ایراد از چه کســـی 
اســـت، واقعا نمی دانم. دلیل این اتفاقات را نمی دانم اما حتما عربســـتانی ها 
گر فقط  یک سری  انگیزه های سیاسی برای خود داشته اند، در غیر این صورت ا
تی در این خصوص وجود داشت می توانستند  مباحث فوتبالی بود و مشکلا
ی  بـــا رایزنـــی و صحبـــت آن را حل کنند. این درحالی اســـت که روز قبل از باز
ی های آسیایی  در این ورزشگاه تمرین کردند. پیش از این هم به دفعات باز
گر هم هر ایرادی  زیرنظر ناظرین ای  اف ســـی در این ورزشـــگاه برگزار شـــده و ا
بـــود، قبـــل از اینهـــا آن را گوشـــزد می کردند تا مرتفع شـــود و کار بـــه این ماجراها 
ی هم ایرادی بود باید از قبل می گفتند تا رفع شـــود  گـــر برای این بـــاز نکشـــد. ا
اما اینکه خودشـــان ایرادی را تشـــخیص داده اند، به نظر می رســـد پای مسائل 
دیگری در کار باشـــد. هرچند همین را باید می گفتند و درخواســـت خودشان 
ی نمی کنیم و ورزشگاه را  برای حل وفصل آن را می دادند نه اینکه بگویند باز
ی کنند. وقتی  ترک کنند. می توانســـتند با حل مشـــکلات به زمین بیایند و باز
گر به ورزشگاه آمده بود و این اقدام  همه مقدمات فراهم شده و آن همه تماشا
از سوی الاتحادی ها صورت می گیرد به هیچ وجه کار ارزنده ای نبود. این کار 

و اقـــدام تیـــم ســـعودی نه ورزشـــی بود، نه فوتبالی و نه حتـــی اقدامی اخلاقی و 
ی  جوانمردانه. آنها حتما برای این کار  انگیزه های سیاسی داشته اند. اینکه باز
ی به هم زدند غیراصولی بوده و اصلا درست نبوده است.  را در آستانه برگزار
درمجموع چه  انگیزه های سیاسی و چه  انگیزه های ورزشی برای به هم خوردن 
ی  این دیدار در میان باشد هیچ کدام نمی تواند درست باشد. بهتر بود این باز
را برگزار می کردند و بعدا می رفتند. تیم شان خوب بود و موردی وجود نداشت. 
ی ورزشگاه را ترک کردند و رفتند مشکوک به نظر می رسد.  اینکه بدون برگزار

ل هم منتظر داســـتان اســـت تا آنها در تهران با نســـاجی  به نظر می رســـید الهلا
بازی نکنند. 

حتما دیدید نیمار در ورزشگاه آزادی چه حالی کرد تا جایی که اولین گلش 
را با پیراهن الهلال به ثمر رســـاند. اولین گلش را زد و همه او را تشـــویق کردند 
ی به زیبایی پاسخ این تشویق ها را داد. نیمار آمد، هیچ  و او نیز در پایان باز
مشکلی پیش نیامد، مردم خوشحال بودند و خود نیمار هم از این استقبال 
خوشحال بود. هیچ مشکلی درنهایت پیش نیامد و تیم عربستانی صحیح 

و سلامت به کشورش بازگشت. 

یاســـت تان چند دوره را بـــا این تیم  بـــه تیـــم ملـــی امید برســـیم. شـــما در دوران ر
درگیـــر بودیـــد و هرچقـــدر در دوره شـــما، تیم ملی بزرگســـالان افتخـــارات خوبی 
کام بودیـــم. دلیل اصلی این  را به دســـت آورد امـــا در رده امیدهـــا مثل همیشـــه نا

کامی در چیست؟ نا
بالاخـــره وقتی تیم های رده های ســـنی ضعیـــف کار می کنند، این موضوع به 
رده های بالاتر هم ســـرایت پیدا می کند و اولین خروجی این ضعیف بودن را 
در تیم امید می بینیم. ضمن اینکه اصلا تیم امید در حد و اندازه های یک تیم 
ی می اندازند  نیست، چون هر از گاهی نفرات را جمع می کنند و یکی، دو باز
و دوباره این نفرات به امان خدا رها می شوند و به باشگاه هایشان برمی گردند. 
یکنان امید هرکدام یک جور رفتار می کنند و در این بین  باشگاه ها درقبال باز
یکنان را اصلا به تیم  ی نمی دهد یـــا باز ی می دهد و یکی باز یکـــی بـــه آنهـــا باز

ملی امید نمی دهند و آن هماهنگی و همدلی وجود ندارد. وقتی تیم های زیر 
23 سال کشورهای دیگر را می بینیم آنها هماهنگ و همدل هستند و اردوها 
ی های مناســـبی را برای تدارک این تیم تشـــکیل می دهند اما متاســـفانه  و باز
ما این مراحل را ســـپری نکرده ایم و درمجموع برای تیم امید همدل و متحد 
نیســـتیم. در زمان ما به جاهای خوبی رســـیدیم و گاهی تا یک قدمی صعود 
رفتیم اما متاسفانه نتوانستیم حریف یک سری از کشورهای قوی و قدرتمند 
شویم. یک دوره را هم به خاطر یک کارت زرد و عدم اطلاع رسانی مناسب و 
چون از موضوع خبر نداشتیم از عراق شکست خوردیم و از صعود به مراحل 
بالاتـــر بازماندیـــم. این دوره هم که بدشانســـی آوردیـــم و باز هم یک کارت زرد 

بیشتر کار دست مان داد. 

در این بین مقصر را کمیته ملی المپیک می دانید یا فدراسیون فوتبال؟
ی ندارد. آنها فقط هزینه های رفت وآمد را می دهد.  کمیتـــه ملـــی المپیک کار
همه مسائل با فدراسیون فوتبال است. بالاخره مسئولیت با فدراسیون فوتبال 

است، حال اینکه در این دوره مقصر را چه کسی می دانند من نمی دانم. 

برای رضا عنایتی دل تان نسوخت؟
ی هـــای تدارکاتی و  دلـــم برایـــش بســـوزد؟ نه! او تلاشـــش را کرد. بـــا توجه به باز
تلاشـــی که کرد نتوانســـت نتیجه لازم را بگیرد. در هر صورت او دیر انتخاب 

شـــد و دیـــر آمـــد و مدت زمان کمی این تیم دســـتش بـــود و همه اینها 
مزید بر علت هستند. 

چرا در سالیان اخیر تا این اندازه در فوتبال مان شاهد اتفاقات 
ناخوشایند و زشتی در همه زمینه ها هستیم. 

این را باید شما و رسانه ها پاسخ بدهید و دلایلش را بررسی 
گر چهار  کنید. من واقعا نمی دانم. در هر صورت زمان ما هم ا

اتفـــاق افتاد به خاطر همدلی اعضای هیات رئیســـه و ثبات 
مدیریتی بود. الان واقعا این ثبات مدیریتی نیست و تغییرات 

کله فوتبال ایران ضربه زده اســـت. هیات رئیســـه  یاد ســـال های اخیر به شـــا ز
با رئیس فدراســـیون همســـو و هماهنگ نیســـت و همه اینها به فوتبال ضربه 

می زند و این درحالی است که در زمان ما همه همسو و هماهنگ بودند. 

حتما متوجه شـــدید یک عضو هیات رئیســـه فدراســـیون فوتبال که مدت  ها در 
فدراسیون مسئولیت اجرایی داشته، تصرف غیرقانونی و تحصیل مال از طریق 
یز کند.  یادی را به صندوق دولت وار نامشروع داشته است و حالا باید مبالغ ز

بله، این موضوع را شـــنیدم اما صحبتی درباره آن ندارم. بالاخره این مســـائل 
 . و موارد هم وجود دارد دیگر

دربـــاره لیـــگ برتـــر و غیرمنظم برگزار شـــدن و تعطیلی های مـــداوم این رقابت ها 
ید؟ چه صحبتی دار

باید هماهنگی های لازم صورت بگیرد، هرچند ســـازمان لیگ هم تقصیری 
ی ها و مسابقات بین المللی هستند که در اولویتند  ندارد، چون یک سری باز
یکنش را برای  و چـــاره ای جـــز تعطیلی باقی نمی ماند. وقتی یک تیم چند باز
ی های ملی ندارد یا همزمانی با لیگ قهرمانان آسیا، چاره ای جز تعطیلی  باز
نمی گذارد. این یک موضوع طبیعی است اما باید هماهنگی های لازم را هم 
انجام داد. البته باید برخی مواقع قاطعیت نشان بدهند و کار را سفت گرفته 

و لیگ را هم پیش ببرند. 

با همه این تفاسیر می توانیم انتظار موفقیت از تیم ملی در جام ملت های 
آسیا را داشته باشیم؟

یادی داشته و هنوز  ان شاءالله. در هر صورت امیر قلعه نویی وقت ز
ی های تدارکاتی  هـــم فرصت خوبی دارد و بایـــد در این مدت باز
ی تیم برگزار و بچه ها را به خوبی آماده  مناســـبی را برای آماده ســـاز
یم تا در جام ملت ها موفق عمل  یکنان فشار بیاور کنیم، به تیم و باز
کنیم. من که امیدوارم و دلم روشـــن اســـت که در جام ملت ها 

ان شاءالله نتیجه می گیریم.

در پـی شـکایت چهـار باشـگاه از سـپاهان و بـا محـرز شـدن تخلفـات 
ایـن باشـگاه بـرای کمیتـه انضباطـی فدراسـیون فوتبـال در بحـث قرارداد 
یکنـان و عبـور از سـقف بودجـه در کارگـروه نظـارت بـر قراردادهـا،  بـا باز
باشـگاه  علیـه  را  سـنگینی  حکـم  قبـل  چنـدی  انضباطـی  کمیتـه  ایـن 
کسـر چهـار امتیـاز و جرایـم نقـدی سـنگین از  کـرد.  اصفهانـی صـادر 
همـان سـاعت های اولیـه ابـلاغ بـا اعتـراض مدیـران سـپاهان مواجـه 
کمیتـه  کتبـی اعتـراض خـود بـه  شـد. از ایـن رو باشـگاه سـپاهان به طـور 
انضباطـی را بـه کمیتـه اسـتیناف اعـلام کـرد. حـال در آسـتانه بـازی ایـن 
کارت  تیـم در هفتـه هفتـم مقابـل صنعـت نفـت صحبـت از صـدور 
گفتـه می شـود آنهـا در پـی ثبـت قـرارداد  بـرای عیسـی آل کثیـر شـده و 
برایـان دابـو نیـز هسـتند. جالـب اینکـه سـپاهان تـا رای کمیتـه اسـتیناف 
کنـد. همان طورکـه قبـلا خبـر داده  می توانـد از همـه نفراتـش اسـتفاده 
بودیـم تلاش هـای باشـگاه سـپاهان در ایـن ماجـرا ادامـه دارد و ممکـن 
کمیته استیناف برگردد.  کسرشده از سپاهان هم با رای  است امتیازات 
به همین دلیل سـاعتی بعد از اینکه پرونده سـپاهان به کمیته اسـتیناف 
رسـید بـا مهـدی دادرس یکـی از اعضـای ایـن کمیتـه گفت و گـو کردیـم. 

صحبت هـای او بـا »فرهیختـگان« را بخوانیـد. 

پرونده سپاهان واضح است، چه زمانی رای نهایی در این مورد را صادر می کنید 
تا تکلیف جدول رده بندی مشخص شود؟

فعلا که تعطیلات است. پرونده تازه به دست مان رسیده ما سه شنبه ها جلسه 
یم، مگر اینکه سخنگو جلسه خاصی بگذارد و اعضا را دعوت کند و به  دار

پرونده ای رسیدگی کنیم. 

شنیده می شود شاید رای به نفع سپاهان تغییر کند چون سپاهانی ها خیلی جدی 
مدعی هســـتنند هیچ فکت حقوقی وجود ندارد که بخواهند این تیم را محکوم 

کنند. آیا برای مدارا با سپاهان با کمیته استیناف مراوده یا لابی شده است؟
یـم.  هیـچ لابـی بـا مـا نشـده. مـا آدم هایـی نیسـتیم کـه زیـر بـار فشـار دیگـران برو
کنـون یـک مـورد نبـوده کـه به  یـم و تا مـن و همکارانـم همگـی سـوابق طولانـی دار
مـا فشـار بیاورنـد، لابـی کننـد یـا تمـاس بگیرنـد. هیـچ وزیر و رئیس و دبیرکلی و 
هیـچ فـردی فشـار نمـی آورد. بـه مـا اطمینـان دارنـد. البته ممکن اسـت اشـتباه 
کنیـم امـا می داننـد کـه عدالـت مـا زیـر سـوال نمـی رود. کسـی جـرات نمی کنـد 
ی کننـد اولیـن نفـری هسـتم کـه  گـر بخواهنـد چنیـن کار بـه مـا فشـار بیـاورد. ا
کردنـد، ولـی خـدا را  کـه ایـن کار را  اسـتعفا می دهـم و بـه همـه اعـلام می کنـم 

شـکر کـه تـا ایـن لحظـه چنیـن اتفاقـی رخ نـداده اسـت. 

ید که درمورد این پرونده  با قوانین جدید هنوز نص صریح قانون وجود  قبول دار
ندارد و یکی از دلایل ایراد به حکم سپاهان همین بوده است؟

نهـادی کـه رای دادنـد هفـت قاضـی هسـتند کـه نه تنهـا بیسـواد نیسـتند بلکـه 
کنیـم. هیـچ پیش قضاوتـی  حقوقـدان هسـتند. پرونـده آمـده و بایـد بررسـی 
نمی کنیـم. یـک اتفاقـی رخ داده کـه خـاص و نـو اسـت. در نتیجـه برخـورد هـم 
خاص و نو می شود اما چون هنوز پرونده را نخواندیم قضاوت نمی کنیم چون 
پرونده از عدالت خارج می شود. دوستان من در استیناف واقعا حقوقدانان 
مطرحـی هسـتند و بایـد دفاعیـات سـپاهان را هـم بشـنویم و بـه جمع بنـدی 

برسـیم. مـن نمی گویـم کار سـپاهان درسـت بـوده یـا نـه!

با توجه به اینکه در همین راسـتا تیم های دیگری هم تخلفاتی کردند، رای این 
پرونده بسـیار مهم و تاثیرگذار خواهد بود. به اهمیت این موضوع فکر کردید؟

قطعـا بـه وضعیـت پرونـده بـه جـد رسـیدگی می شـود. هنـوز هم ثابت نشـده که 
یـم چـون هنـوز در حـال  دیگـر تیم هـا تخلـف کردنـد یـا نـه. نبایـد بـه پیشـواز برو
تحقیـق اسـت. مـا هـر حکمـی می دهیـم تاثیرگـذار اسـت. امـا بهتـر اسـت فعلا 
یـان نیفتـد و و ریـز بـه ریـز جزئیـات را بررسـی  قضـاوت نکنیـم. تـا پرونـده بـه جر
نکنیـم و البتـه آیین نامـه را زیـر و رو نکنیـم، هیـچ رایـی صـادر نخواهیـم کـرد. 
کتـاب را  بـا اینکـه آقایـان همـکار مـن آیین نامـه را حفـظ هسـتند امـا بـاز هـم 
چک می کنند تا حقی ضایع نشـود. افرادی که در اسـتیناف هسـتند آنچنان 

پرونده هایی را در دسـت داشـتند که این پرونده ها در مقابلش 
کـه باشـگاه ها دوسـت  اصـلا چیـزی نیسـت. همان طـور 

دارنـد موفـق باشـند مـا هـم در پـی موفقیـت هسـتیم و 
کـه حکـم خـوب و  موفقیـت مـا آنجایـی اسـت 

درسـت صـادر کنیـم. 

چرا اغلب استیناف، رای کمیته انضباطی را وتو می کند؟
شـاید برداشـت مان از آیین نامه در آن مورد خاص متفاوت بوده اسـت. چون 
مـا آخریـن مرجـع هسـتیم خیلـی دقـت می کنیـم و طبیعـی اسـت. در دادگاه 
ی یـک چیـز اسـت امـا در تجدیـد نظـر تغییـر می کنـد. چـون  هـم حکـم بـدو
مـا خیال مـان راحـت اسـت و کسـی بـه مـا فشـار نمـی آورد، بـا فـراغ بـال حکـم 

می دهیـم و دوسـتان کمیتـه انضباطـی هـم احتـرام می گذارنـد. 

بحـث اعتـراض بـه داور بعـد از خـط  و  نشـانی کـه تـاج در ابتـدای فصـل کشـید 
به شـدت داغ اسـت و می بینیـم کـه در دو پرونـده اخیـر در لیـگ پایـه و لیـگ یـک 

اعضـای دو تیـم به شـدت تنبیـه شـدند؟
گـر بـه داور جسـارت شـود  ی حسـاس بودیـم. ا مـا از ابتـدا نسـبت بـه مـوارد داور
کار مـا بیشـتر  گفتـن ایـن حـرف، درسـت بـودن  یـم. حـالا بـا  سـخت می گیر

تاییـد می شـود. 

بـا توجـه بـه جریمه هایـی کـه در نظـر می گیریـد بـه نظـر شـما جریمـه مالـی بیشـتر 
جـواب می دهـد یـا محرومیت هـا؟

بسـتگی بـه زمـان و شـرایط خـاص دارد. به هر حـال ایـن پول هـا بـه حسـاب 
یالی گیر ما نمی آید. از این رو براسـاس شـرایط  سـازمان لیگ وارد می شـود و ر
کـه بیشـترین بازخـورد را داشـته و در جهـت  یـم  حکمـی را در نظـر می گیر

اصـلاح تاثیرگـذار باشـد. 

آیـا افـرادی هسـتند کـه بـا مصونیـت رسـمی روبـه رو باشـند و نتوانیـد بـه راحتـی در 
مـورد پرونـده اش قضـاوت کنید؟

مـا مصونیتـی بـرای هیچ کـس قائـل نیسـتیم. اینجـا همـه چیـز براسـاس زبـان 
فوتبـال اسـت و هـر آنچـه آیین نامـه بگویـد اجـرا می شـود و اصـلا مهـم 
نیسـت کـه متهـم چـه فـردی بـا چـه جایگاهـی اسـت. مـا خیلی ها را 

محکوم کردیم از جمله شـهاب الدین عزیزی خادم، رئیس سـابق فدراسـیون. 
یـم.  مصونیـت بـرای مـا تعریـف نشـده و فقـط بـه احـکام خـود احتـرام می گذار

برخی اتفاقات در فوتبال، از سوی عوامل مربوطه پیگیری نمی شود. مثلا تخلف 
یـد  در هیـات فوتبـال! آیـا شـما به عنـوان یـک نهـاد قضایـی در فوتبـال اجـازه دار
در ایـن مـوارد یـا مـواردی کـه جنبـه عمومـی دارد ورود کـرده و خواهـان رسـیدگی 

بـه ایـن تخلفات شـوید؟
کسـی از آن  ایـن بـه مـا مربـوط نیسـت. تـا در مـورد پرونـده ای حکـم ندهنـد و 
یـم و  حکـم بـه مـا اعتراضـی نکنـد، مـا ورود نمی کنیـم. مـا چنیـن وظایفـی ندار
نمی توانیم دخالتی در موارد دیگر کنیم. کمیته اخلاق و دیگر دوسـتان باید 
در این مورد ورود کنند. این که چرا رسیدگی کردند و نکردند در حیطه اختیار 
مـا نیسـت. تـا شـکایتی از آن حکـم صـادره و بـه مـا ارائـه نشـود نمی توانیـم ورود 
کنیـم. شـاید دغدغـه درونـی و اجتماعـی داشـته باشـیم امـا ایـن بـه اسـتیناف 
کسـی مصونیـت نخواهـد  گـر پرونـده ای نـزد مـا بیایـد دیگـر  مربـوط نیسـت. ا

داشـت جـز حکـم نهایـی کمیتـه اسـتیناف!

گـر احـکام شـما مصونیـت دارد چـرا هنـوز برخـی ادعـا می کننـد بـا وجـود اینکـه  ا
یکنـان کارت  حکـم دارنـد، امـا تیم هـای طـرف شکایت شـان می تواننـد بـرای باز

صـادر کـرده و بـازی کننـد؟
کار ما حکم دادن است و مسئول اجرایی نیستیم. در مورد حکم ما، مسئولان 
اجرایـی بایـد اقـدام کننـد. مـا نمی توانیـم زنجیـر ببندیـم و باتـوم بزنیـم کـه حکم 
اجرا شـود. ما حکم را صادر کردیم و دیگر این سـازمان لیگ و کمیته تعیین 

وضعیت اسـت که باید اقدام کند. 

کردیـد و حـالا  کـه مدیریـت در باشـگاه ها و تیـم ملـی را تجربـه  به عنـوان فـردی 
هـم در رکنـی قضایـی مشـغولید، فکـر می کنیـد چـرا جامعـه فوتبـال مـا تـا ایـن حـد 

پرخاشـگر اسـت؟
ایـن موضـوع در همه جـای دنیـا هسـت امـا در فوتبـال مـا بیشـتر اسـت. ایـن 
بـه خاطـر فرهنگـی اسـت کـه در جامعـه مـا جـا افتـاده اسـت و فوتبـال جزیـره 
کـه از جامعـه جـدا باشـد. هـر آنچـه در جامعـه رخ می دهـد  ثبـات نیسـت 
اثـرش را در فوتبـال می بینیـم. جامعـه مـا عصبـی و تندخـو اسـت. تمایـل بـه 
یکـن و مدیـر اثـر  فـرار و سوءاسـتفاده از قانـون دارد. خـب ایـن در مربـی و باز
می کنـد، در نتیجـه فوتبـال مـا پرتنـش اسـت. مـا بایـد وجـدان را در جامعـه 
فوتبالی بیدار کنیم. من در زمان مدیریتم در باشگاه پیکان اجازه نمی دادم 
کـم اسـت.  در هیـچ رده ای، از باشـگاه طلبـکار باشـند. متاسـفانه صداقـت 
مدیـر و مربـی در همیـن جامعـه زندگـی کرده انـد. روح جوانمـردی بایـد باشـد 
کـه ضعیـف شـده  اسـت. امیـدوارم ایـن روحیـه قـوی شـود تـا کسـی حـق کسـی 

را نخـورد. 
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